
Neoprávněné organizo-

vání zájezdů je riziko

pro turisty i pořadatele.

Škoda Auto je respekto-

vaným a uznávaným 

globálním hráčem.

Český autoprůmysl 

překonal v loňském roce

historické rekordy, vyro-

bil přes 1,2 mil. v
ozů.

Lze vyburcovat vládu?

Hledají se
 usilovně léky

na chronické bolesti č
eské

konkurenceschopnosti.

Mercedes-Benz ML 350 –

do třetice všeho dobrého.

Konečně světlo na konci

tunelu ve využití C
NG

pro hromadnou dopravu.

Exportéři opět soutěží.

Jádro bude hlavní zdroj.

S ministrem průmyslu

a obchodu Martinem

Kubou o Státní energe-

tické koncepci ČR.
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Evropská asociace automo-
bilových výrobců (ACEA)
sdružuje 16 společností,
k nimž se od ledna 2012
přidaly Hyundai Motor
Europe a IVECO. Hájí 
jejich zájmy u evropských
a mezinárodních institucí,
ale i spotřebitelských či 
zaměstnavatelských orga-
nizací. Členské firmy dáva-
jí ve 169 továrnách práci
2,2 mil. lidí. Jejich roční
obrat přesahuje 500 mld.
eur. Na výzkum a vývoj
z něj vyčleňují pět procent.
O rozhovor jsme požádali
generálního tajemníka
ACEA Ivana Hodače.

Pane generální tajemníku, světová
hospodářská krize let 2008–2009
postihla automobilový průmysl
(kromě Číny) poměrně výrazně.
Je nebezpečí trvalejšího poklesu
výroby už zažehnáno? 
Mluvíme-li o hospodářské krizi, je
potřeba se na věc podívat z něko-
lika úhlů. Krize nezasáhla celý
svět, ale především Evropu, USA
a Japonsko. Tedy ty trhy, které jsou
už saturované. Čína naopak během
krize zažívala nárůst počtu proda-
ných automobilů a tento trend bude
pokračovat, přestože už mírnějším
tempem. Největší růst tedy očeká-
váme v Číně a celkově v zemích
uskupení BRICS. Naopak v Evropě
očekáváme letos propad o 5 %. Jde

o problém, který bude trápit přede-
vším výrobce malých a středních
vozů, kde je vysoká konkurence.
Udrží se naopak ti, kteří se specia-
lizují. Celosvětově tedy o zaže-
hnání poklesu mluvit můžeme, ne
však v případě Evropy. Zde se bu-
dou, podle našich předpokladů,
prodeje stabilizovat až v roce
2014. Velký problém dnes je, že
prakticky žádná automobilka ne-
vydělává peníze v Evropě, jsou
zde nadměrné kapacity atd. To je
dlouhodobě neudržitelné.

Na světě je v provozu přes 600
mil. automobilů. Jejich počet ne-
pochybně stále poroste. Jaké dů-
sledky to podle vás bude mít pro
lidstvo? 
Nárůst počtu automobilů bude mít
pozitivní výsledky především
v rychle se rozvíjejících zemích,
jako je Brazílie, Indie, Rusko
a Čína, ale také v Africe. Lidé se
tam budou moci rychleji dostat
k zdravotní péči, za prací či kultu-
rou. Naopak v Evropě, Japonsku
a částečně v USA už jsou trhy na-
syceny. Současně s růstem počtu
automobilů je však třeba zajistit ta-
ké odpovídající infrastrukturu, což
je odpovědností států, a ze strany
výrobců pak bezpečnost a minima-
lizaci dopadu na životní prostředí
a na aglomerace. 

Jak se zkušenosti posledních let
projevují v organizaci automo-
bilového průmyslu (vytváření
nových aliancí, vývoj techniky,
vztahy se subdodavateli, nové ob-
chodní modely apod.)?

Neustálý tlak na automobilové vý-
robce, aby snižovali obsah CO2 ve
výfukových plynech, emise celkově
a zvyšovali bezpečnost vozidel je ne-
jen důsledkem regulace, ale také
konkurence, vedené přáním zákazní-
ků. Před deseti lety se málokdo při
koupi vozidla zajímal především
o spotřebu. Nejdůležitějšími faktory
byl design a vybavení. Dnes je spo-
třeba na jednom z prvních míst.
Výrobci automobilů se musejí tomu-
to trendu přizpůsobit. To vyžaduje
velké investice do nových technolo-
gií. A jejich vysoká cena nutí výrob-
ce vstupovat do aliancí. Existují ali-
ance výrobců z Evropy s výrobci
z USA, výrobců z USA s výrobci
v Japonsku atp. Mohu uvést např.
spojení firem Chrysler a Fiat, GM
a PSA, Renault a Daimler atd. Pro
Fiat, coby v USA málo známou
značku, to byla velká příležitost, jak
se dostat na americký trh. Trh je stále
globálnější a vytváření aliancí se sta-
lo nutností. Platí to i pro Čínu; na je-
jím trhu totiž nemůžete výrobu zcela
vlastnit, ale musíte se z 50 % spojit
s tamními výrobci.

Takové nucené aliance však mo-
hou vést k riziku z hlediska ochra-
ny průmyslových práv a duševní-
ho vlastnictví. Jak se situace
v Číně vyvíjí? 
Popravdě řečeno, ochrana duševní-
ho vlastnictví tam funguje jen na
papíře. Ale vidíme zlepšení. Většinu
průmyslových práv a duševního
vlastnictví dostávají čínské firmy
přes joint ventures. Chce-li cizí fir-
ma otevřít novou továrnu nebo zvý-
šit výrobu v Číně, musí vyvinout
„čínský“ automobil. A to je nucený
vývoz technologií. Při jedné návště-
vě jsem se tam setkal s dvěma auto-
mobily, které od sebe byly k nero-
zeznání. Jeden byl originál, druhý
kopie. Stává se, že ve stejných to-
várnách vyrábějí přes den originály,
a v noci pak „kopie“. Takový výro-
bek dostanete za desetinu ceny ob-
vyklé v Evropě. Častěji se to stává
u motocyklů. Byly ale případy ko-
pírování i nákladních vozů. 
Tento trend se změní, až začnou čín-
ští výrobci dobývat globální trhy. To
nastane ve chvíli, kdy bude čínský
trh do jisté míry saturován. Nejdřív
začnou vyvážet do Asie, pak do
Afriky, a poté do Evropy, Japonska
a USA. Budou nuceni konkurovat
výrobcům, jejichž výrobky jsou na
vysoké technologické úrovni.
Objeví se ale i čínští investoři. A to
se pomalu děje. V Bulharsku se už
začaly montovat vozy čínské firmy.
Evropští zákazníci zatím čínské vo-
zy ještě moc neakceptují. Nejsou na
vysokém technologickém stupni, ale
za pár let se tam dostanou. Bude je
k tomu tlačit konkurence a my jim
k tomu hodně pomůžeme, protože
jsme prakticky nuceni jim nové, mo-
derní technologie předávat.

Je důraz na ochranu průmyslo-
vých a duševních práv, mj. v Číně,
důvodem vaší podpory pro doho-
dy ACTA? 
Ano, ACEA podpořila Obchodní do-
hodu proti padělatelství ACTA, která

Dokončení na str. 5

Causa automobil
Bezpečná, ekologická auta vyžadují i kvalitní infrastrukturu

Lze platit včas?
Častá otázka, proč velké stavební firmy dusí
malé a neproplácejí jim včas faktury za jejich
práce, není položena korektně. Pozdní úhrada
faktur subdodavatelům či jiným dodavatelům
(materiál, služby, …) je typická pro firmy všech
velikostí. Část jich na podvodné filozofii nepla-
cení faktur založila své podnikání a naše právní
prostředí jim to bohužel umožňuje, jsou prostě
obtížně postižitelné. Druhou skupinu tvoří ne-
šťastníci, jejichž podnikání spěje z nejrůznějších
příčin ke krachu; mnozí by možná rádi zaplatili,
ale už na to prostě nemají. Pokud to jde, hradí
přednostně sociální i zdravotní pojištění
a DPH. Od nich dostávají dodavatelé zaplace-
no pozdě, často nikdy. Třetí, nemalá skupina
jsou dodavatelé pracující pro zadavatele, kteří
vůči nim neplní své povinnosti ze smlouvy, ne-
platí faktury v termínech splatnosti. Tím je nutí
přednostně vydávat peníze na platby státu, ná-
kup materiálu, mzdy, za energie, protože jiná
možnost, jak zachovat stavbu nebo firmu při ži-
votě, prakticky neexistuje. Pokud nemají rezerv-
ní kapitál nebo přístup k bankovním úvěrům,
zbývá jim nesprávná, oprávněně kritizovaná,
ale jediná cesta – pozdní proplácení faktur
svým subdodavatelům. V této skupině jsou pře-
devším ti, pro něž je zadavatelem stát, jelikož
ten se v našich podmínkách jako partner chová
nejhůř. Nejenže si do smluv vynucuje dobu
splatnosti 180 i víc dnů, ale dává si ji dokonce
jako jedno z kritérií veřejné zakázky. Kdo tedy
nabídne delší čekání na zaplacení faktury od
státu, ten má před konkurentem výhodu. Je to
porušení základního principu rovného zachá-
zení a diskriminace, byť zatím u nás právně
nepostižitelné. Stát tak velmi podstatně přispí-
vá k druhotné platební neschopnosti a nepří-
mo přeřazuje, i bez přispění velkých společ-
ností, další firmy do zmíněné druhé skupiny.
Několikaletá snaha Svazu podnikatelů ve sta-
vebnictví v ČR o přijetí jednotných všeobec-
ných obchodních podmínek, které by mj. taxa-
tivně vymezily splatnost faktur, byla dosud
přes přísliby plejády ministrů pro místní roz-
voj bezvýsledná. Nezbývá než doufat, že se to
podaří v novele obchodního zákoníku, která
má implementovat Směrnici Evropského par-
lamentu a Rady (2011/7/EU ze 16. 2. 2011)
o postupu proti opožděným platbám v ob-
chodních transakcích. Pokud ji ovšem nezbrz-
dí nějaká retardační iniciativa, jak je u nás
„dobrým zvykem“. Václav Matyáš

(Autor je prezidentem 
Svazu podnikatelů ve stavebnictví v ČR.)

ã. 5–6/2012
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Stále je v útlumu
Ekonomika ČR v 1. čtvrtletí t. r. klesla podle
zpřesněného odhadu meziročně o 0,7 % a pro-
ti předchozímu čtvrtletí o 0,8 %. „Čistý export
nestačí vyrovnávat poklesy v domácí poptáv-
ce. To bude pravděpodobně pokračovat i v dal-
ším období, což by mělo být bráno v potaz při
tvorbě hospodářského programu, který by sti-
muloval ekonomický růst,“ uvedl Boris
Dlouhý ze Svazu průmyslu a dopravy ČR.
Výdaje na konečnou spotřebu byly meziročně
nižší o 2,1 %, z toho domácností o 2,9 %.
Celková zaměstnanost očištěná o vliv sezon-
nosti se prakticky nezměnila, v ekonomice
pracovalo v průměru 5060 tis. osob. (sp)

Švýcaři přispěli
V Olomouci byla v polovině června t. r.
slavnostně zahájena stavba nové tramvajo-
vé trati a nové čtvrti Šantovka. Jde o v tu-
zemských podmínkách ojedinělý příklad
spolupráce veřejného a soukromého sektoru
na budování dopravní infrastruktury města.
Na financování nové trati se podílejí tři
strany: statutární město Olomouc, soukro-
mý investor a Švýcarská konfederace. Ta
přispívá na stavbu částkou asi 225 mil. Kč
(víc o tom na str. 6). (mv)

21

26

8

9





































































černá azurová purpurová žlutá

� šetrné k památkám � v každém zdivu 
� bez hluku a špíny � ekologicky � výhodná cena

Buderus – dodavatel systémových řešení

� nástěnné konvenční a kondenzační kotle 
� stacionární litinové a ocelové kotle všech výkonů na zemní plyn, 

tuhá paliva, propan a ex. LT
� zásobníky teplé vody 
� regulační technika
� tepelná čerpadla 
� solární technika
� kogenerační jednotky 
� otopná tělesa a další topenářské zboží

Teplo je náš živel

Feel the difference

- prodej nových osobních a užitkových vozů FORD
- kompletní diagnostické a servisní služby
- karosářské a lakýrnické opravy podle norem ISO
- provozovny po celé jižní Moravě

Brno, Kuřim, Hodonín, Olomouc

ford@rasino.cz www.rasino.cz

RAŠINO a.s.
autorizovaný partner FORD

www.abia.cz
Pomáháme Vám měnit se, růst...

Cenově dostupné a jednoduše 
implementovatelné ERP řešení, 
navržené s cílem splnit specifické
požadavky malých a středních firem,
které plně vyhovuje současným, 
ale především také budoucím 
trendům v oblasti ERP systémů.

Nastává doba HI-MACSová

www.polytradece.cz
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